

Policy on Formation and Evaluation of Committees and Councils

(English and Arabic)

| | |
|-------------------|--|
| Policy Owner | University Council |
| Policy Author | University President |
| Version | V 1.0 |
| Issuing Authority | University President |
| Last Modified | 31 st August 2023 |
| Circulation | All Deans, All Colleges. All Departments |
| Effective Date | 31 st August 2023 |
| History | The Policy proposal was reviewed and approved by the University-Council on 23 rd August 2023. |

Policy on Formation and Evaluation of Committees and Councils

1. In accordance with Article 24 of the (previous) Higher Education and University Council System, issued by Royal Decree No. M/[8], dated 4/6/1414H, the University President is charged with overseeing the implementation of this system and its regulations, and the decisions of the Higher Education Council, as well as the university's policies and the decisions of its councils. The President may delegate some of the responsibilities.

Accordingly, the university president is authorized to establish, when needed, committees or councils within the university, apart from University Council, College Councils and Department Councils, and assign to them tasks and responsibilities aimed at implementing the provisions of the system and achieving the strategic goals of the university.

2. That is achieved through issuing administrative decisions by the university president specifying the members and chair of each council or committee, the length of its term, the responsibilities, and reporting lines after ensuring that there is no duplication or overlap of tasks and responsibilities among the various committees or councils.

3. The chairperson of the committee/council, or their delegate, is responsible for preparing meeting agendas, documenting its meetings and the recommendations or decisions made in signed meeting minutes. The decisions shall be made through a voting process.

4. The chairperson of each committee/council submits an annual report (or upon the completion of its term if it has a fixed duration) to the concerned individual, accompanied by the committee's achievements, what has been accomplished, and what objectives have/have not been met. The report should also include explanations of the reasons preventing the achievement of these objectives and outline the challenges and obstacles that have faced or are facing the committee in fulfilling its duties.

5. The members and beneficiaries of the committee/council are surveyed regarding its performance and achievements through a dedicated questionnaire prepared and analyzed by the President's Office.

6. Performance reports submitted by the committee/council's chairperson shall be discussed with the University President within a week of their submission. The discussion should also involve the opinion survey results of the members and beneficiaries and their assessment of the committee/council's performance. Based on these discussions, the University President may make appropriate decisions in relation to changing or reforming the committee/council formation or its tasks, and responsibilities, or even dissolving the

committee/council and reconsidering the need for it. Such decisions are documented in minutes that are archived in the President's Office.

7. The President Office takes the responsibility of overseeing the formation of committees/councils, monitoring the completion of their terms, scheduling meetings to discuss their performance, and distributing and collecting opinion surveys among their members.

8. Without prejudice to what is stated in the clause (1), the provisions of this policy apply to all committees established by the formal decision of the University Vice President, college deans, department heads, and general managers in coordination with the University President.

لائحة تشكيل وتقييم اللجان والمجالس

- 1- استناداً إلى المادة (24) من نظام مجلس التعليم العالي والجامعات (السابق) والصادر بالمرسوم الملكي رقم م/8 بتاريخ 1414/6/4هـ، فإن على مدير الجامعة أن يشرف على تنفيذ هذا النظام ولوائحه قرارات مجلس التعليم العالي ولوائح الجامعة وقرارات مجالسها، وله أن يفوض بعض صلاحياته. وبناء عليه، فإن من صلاحية رئيس الجامعة أن يشكل عند الحاجة لجان أو مجالس داخل الجامعة خلاف مجالس الجامعة والكلية والقسم وتكليفها بمهام ومسئوليات بهدف تنفيذ أحكام النظام وتحقيق الأهداف الاستراتيجية للجامعة.
- 2- يتم ذلك من خلال إصدار قرارات إدارية من رئيس الجامعة تحدد عضوية ورئاسة كل مجلس أو لجنة ومدة تشكيلها ومهامها ومسئولياتها ومرجعيتها، بعد التأكد من عدم وجود تداخل أو ازدواجية في المهام والمسئوليات بين اللجان والمجالس المختلفة.
- 3- يقوم رئيس اللجنة / المجلس أو من ينيبه بإعداد جدول أعمال لاجتماعاتها وتوثق اجتماعاتها وما تتخذه من توصيات أو قرارات في محاضر يتم توقيعها، وتتخذ قراراتها بألية التصويت.
- 4- يرفع رئيس كل لجنة / مجلس تقريراً سنوياً (أو عند انتهاء عملها إذا كان لها أجل) إلى من يلزم مشفوعاً بمنجزات اللجنة وما تحقق وما لم يتحقق من أهداف إنشائها مع بيان الأسباب التي حالت دون تحقيق هذه الأهداف، وموضحاً للتحديات والعقبات التي واجهت أو تواجه اللجنة أثناء تأديتها لمهامها.
- 5- يتم استطلاع رأي أعضاء اللجنة / المجلس والمستفيدين من خدماتها في مستوى أدائها ومنجزاتها من خلال استبيان خاص يعده ويحلل نتائجها مكتب رئيس الجامعة.

6- تناقش تقارير الأداء بين رئيس الجامعة ورئيس اللجنة / المجلس خلال أسبوع من رفعها، كما تناقش نتائج استطلاع رأي الأعضاء وتقييمهم لأداء اللجنة / المجلس، ويتخذ رئيس الجامعة بناء على ذلك القرارات المناسبة إما بتغيير أو تعديل التشكيل أو تغيير أو تعديل مهام ومسئوليات اللجنة / المجلس أو حل اللجنة / المجلس وإعادة النظر في مدى الحاجة إليها. وتوثق هذه القرارات في محاضر تحفظ لدى مكتب رئيس الجامعة.

7- يتولى مكتب رئيس الجامعة متابعة تشكيل اللجان والمجالس وانتهاء فتراتها وتحديد اجتماعات مناقشة أدائها وتوزيع وجمع استطلاعات الرأي على أعضائها.

8- من دون اخلال بما ورد في البند (1) تسري أحكام هذه اللائحة على كافة اللجان التي تنشئ بقرار رسمي من وكيل الجامعة وعمداء الكليات ورؤساء الأقسام ومدراء العموم بالتنسيق مع رئيس الجامعة.

Exceptions:

The University Council reserves the right to decide on any situation/circumstances outside the conditions stated in this policy.

Authorization:

This policy was authorized by the University President.



University President

Date: 31-8-2023